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[Formanden.] 
nyt medlem af ligningsrådet i stedet for 
afdøde folketingsmand Øllgaard. 

Medlem af folketinget Helge Larsen har 
meddelt mig, at han ønsker til kirkemini- 
steren at stille følgende spørgsmål: 

홢Hvad vil kirkeministeren gøre i anled- 
ning af, at biskop Chr. Baun, Viborg, har 
frabedt sig hjælpepræst Helga Jensens 
tilstedeværelse ved grundstensnedlæggel- 
sen til ny kirke i Skive?" 

Spørgsmålet vil blive optaget på dags- 
ordenen for tingets førstkommende spørge- 
tid. , 

Skriftlig fremsættelse af forslag. 

Statsministeren (H. C. Hansen): Jeg skal 홢 
tillade mig for det, høje folketing at frem- 
sætte forslag til lov om det civile beredskab. 

Et  tilsvarende lovforslag blev fremsat i 
sidste folketingsår, og jeg kan i det store 
og hele henvisé til de bemærkninger, jeg 
dengang fremsatte. 

Det udvalg, der blev nedsat til behandling 
af forslaget, har fået besvaret en række 
skriftligt fremsatte spørgsmål, og derud- 
over har jeg under et samråd med udvalget 
haft lejlighed til mere: indgående at drøfte 
lovforslagets enkeltheder. Det er i udvalgets 
beretning anført, at der i princippet er givet 
tilslutning til lovforslaget. 

På grundlag af udvalgets forhandlinger 
er der foretaget enkelte ændringer i lov- 
forslaget. 

I § 2, stk. 3, foreslås nedsat et folketings- 
udvalg til at følge den civile beredskabs- 
lægning, som finder sted dels inden for de 
enkelte ministerier og dels inden for dét 
særlige sekretariat i statsministeriet, der 
skal koordinere hele dette arbejde, og 
som på særlige områder selvstændigt skal 
varetage beredskabslægningen og gennem- 
førelsen af dermed forbundne foranstalt- 
ninger. 

Efter lovforslagets § 5 skal det kunne 
pålægges offentlige og private virksomheder 
og institutioner at træffe forskellige for- 
holdsregler for at sikre tilstedeværelsen af 
vigtige varer og produktionsudstyr m. v., 
og det er nu i denne bestemmelse udtrykke- 
lig fastslået, at administrationen på forhånd 
skal drøfte sådanne foranstaltninger og 

dermed forbundne erstatningsspørgsmål med 
de berørte erhverv. 

Som det blev fremhævet ved fremsættelsen 
sidste år, er det ikke meningen, at man ved 
gennemførelsen af foranstaltninger til styr- 
kelse af det civile beredskab vil pålægge 
enkeltvirksomheder byrder, der vil med- 
føre en forringelse af disse virksomheders 
konkurrencemæssige stilling. For at tydelig- 
gøre dette i lovens tekst er der foretaget en 
omformulering af forslagets § 5, stk. 3. Det 
er med denne ændring angivet, at de private 
virksomheder, som modtager påbud af 
udgiftkrævende art, ikke ved erstatnings- 
spørgsmålets afgørelse er pålagt en bevis- 
byrde ud over den, der normalt er gældende. 

Jeg har med folketingsudvalget drøftet 
spørgsmålet om en generel fuldmagtslov- 
givning med henblik på en egentlig krise- 
situation. Som jeg anførte ved fremsættelsen 
i fjor, har regeringsudvalget for civilt bered- 
skab ment at burde optage spørgsmålet 
o_m en sådan fuldmagtslovs indhold og 
tidspunktet for dens gennemførelse og 
ikrafttræden til overvejelse, og jeg håber, at 
en drøftelse fortsat vil kunne finde sted i 
det parlamentariske udvalg, der foreslås 
nedsat efter lovforslagets § 2. 

Hermed, og idet jeg i øvrigt henviser til 
bemærkningerne til lovforslaget, skal jeg 
anbefale forslaget til det høje tings vel- 
villige og hurtige behandling. 

Jeg skal endvidere tillade mig for det 
høje folketing at fremsætte forslag til lov om 
oprettelse af "Danmarks teknisk-videnskabe- 
lige forskningsråd" og "Statens teknisk- 
videnskabelige fond". 

Forslaget svarer, bortset fra visse ikraft- 
trædelsesbestemmelser, ganske til det for- 
slag, jeg fremsatte i tinget i sidste folke- 
tingsår, og jeg skal derfor henvise til de be- 
mærkninger, jeg dengang fremsatte, og som 
er optaget i Folketingstidende 1958-59, 
sp. 4999 ff. Forslaget nåede 홢 som det 
måtte forudses under dets førstebehandling 
홢 ikke at blive færdigbehandlet, idet det 
udvalg, der blev nedsat til behandling af 
forslaget, ikke har haft mulighed for at 
afslutte sit arbejde. 

Udvalget har tilstillet mig en række 
spørgsmål, som i den forløbne tid har været 
gjort til genstand for indgående drøftelser 
mellem regeringen og 홢 Akademiet for de 


